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Christensen, Peter Lomholt Langdahl, Peter Knuhtsen Egelund, Kristian Rahbek Heidtmann, Ole 

Lundberg Larsen, Søren Jacobsen, Marc Eskelund, Esben Sverdrup-Jensen, Semi Kilic (online), Ove 

Jørgensen, Jan Hansen 

Referent: Kristian Rahbek Heidtmann/Peter Knuhtsen Egelund 

1. Godkendelse af dagsordenen 

• Det blev indstillet, at mødet startede med pkt. 3. Udvalget tilsluttede sig indstillingen.  

• Dagsordenen blev godkendt. 

2. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder 

a. Orientering omkring forlængelse af dispensation fra indkomstkravet for at opretholde A-

status for fiskere i Østersøen, samt status på hvor længe nuværende dispensationer gælder. 

• Departementet oplyste, at de nuværende dispensationer gælder til udgangen af 2023. Dette 

fremgår af de afgørelser, som Fiskeristyrelsen sendte ud i marts 2022. De nuværende 

dispensationer kan forlænges med ét år, så de gælder til udgangen af 2024. De kan ikke 

forlænges yderligere. 

• FSK-PO spurgte til hvorvidt fiskere, der havde fået dispensationen i år, skulle genansøge, samt 

hvorvidt fiskere, der ikke tidligere havde dispensation, skulle søge. Departementet svarede ja 

til begge spørgsmål.  

 

b.  Orientering omkring hvorvidt dispensation fra kvotelofter medfører en ”låsning” ift. at 

handle med kvoter. 

• Departementet oplyste, at man ikke var låst af andet end 10 pct. loftet for samlede IOK 

mængder, samt 4 pct. loftet for samlede FKA mængder. Hvis man overstiger et 

kvotekoncentrationsloft på en enkelt kvote, er det muligt at købe kvoteandele for andre kvoter, 

så længe man ikke overstiger kvotekoncentrationslofterne på disse kvoter.  

c. Orientering om status med BAR, herunder hvad der er udbetalt på de forskellige ordninger. 

Særligt fsva. kystfiskertorsk 
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• Departementet oplyste, at forbruget var som følgende: Der var udbetalt 791,4 mio. kr. i 

kompensation for kvoteværditab, 192,8 mio. kr. til ophugning, 1,4 mio. kr. i de minimis støtte, 

og 13,4 mio. kr. i kompensation for tab i 1. kvartal 2021. Det samlede mindre-forbrug på de fire 

ordninger var 81,2 mio. kr. Kystfiskerordningen var som konsekvens af Brexit-aftalen (TCA) 

forøget svarende til 19,28 promille torsk, 18,46 promille tunge, 3,83 promille mørksej og 1,14 

promille pig- og slethvar. 

• DPPO spurgte til den procentuelle udnyttelsesgrad. Departementet oplyste, at der pt. ikke 

kunne gives den præcise procentuelle udnyttelsesgrad, men der var 80 mio. kr. tilovers. 

Departementet og Fiskeristyrelsen bemærkede, at planen var, at de 80 mio. kr. vil blive 

omfordelt til andre ordninger.  

 

d. Orientering om forvaltning af bifangst af torsk i Østersøen 

• Departementet oplyste, at den nuværende bagatelgrænse for den vestlige Østersø fastholdes og 

udvides til at gælde både vestlig og østlig Østersø. De resterende spørgsmål om forhøjelse af 

bagatelgrænsen og bifangstprocenten forventes behandlet på kommende REFU-møde.    

• DFPO kvitterede for fremdrift. 

• DSA spurgte om procentsatsen for bifangst blev fastholdt på 30 pct., hvilket blev bekræftet.  

• Formanden beklagede til sidst den lange sagsbehandlingstid. Ministeriet forventede, at 

udestående spørgsmål vil blive behandlet på et kommende REFU-møde.  

3. Udviklingen i fiskerierne og evt. regeljusteringer  

a. Kvotebytter 

• Departementet havde udarbejdet en opdateret kvotebytteoversigt pr. 12. oktober 2023. Fuldt 

opdateret oversigt ville blive rundsendt.   

 

b. Uddeling fra Fiskereserven 

• Fiskeristyrelsen orienterede om uddelinger fra Fiskereserven. Fiskeristyrelsen oplyste om, at 

der skulle sikres fisk til MAF rationsfiskeriet til resten af året.  

• DFPO var positive, ift. at Fiskeristyrelsen gik ind i sagen mhp. en løsning. DFPO ville gerne 

understrege, at de værner om rationsfiskeriet for at sikre, at fiskere i rationsfiskeriet ikke 

kommer galt afsted. 

 

c. Orientering om forbruget af den europæiske adgangsmængde i norsk zone for nordsøsild og 

atlantoskandisk sild 

• Departementet orienterede om udnyttelsen af europæisk adgangsmængde i norsk zone for 

nordsøsild og atlantoskandisk sild. Departementet oplyste, at tallene ikke var opdaterede.  

• DPPO mente ikke, at dagsordenspunktet var meningsfyldt, hvis tallene ikke er opdaterede, og 

om proceduren måske skal ændres. Der var enighed om at overveje om dagsordenspunktet 3c 

fortsat skal være på dagsorden. 

 

d. Løbende regulering for FKA-rationsfiskerierne 
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• Fiskeristyrelsen orienterede om en kvoteudnyttelse på 94,4 pct på kuller i Skagerrak/Kattegat. 

For at sikre bifangst af kuller i andre fiskerier overvejedes nedsættelse af rationen. Alternativt 

kunne der overbookes på kvoten. 

• DFPO påpegede, at der var gået en del mængde af kuller til industrifiskeriet. De vendte i 

forlængelse heraf, om hvorvidt art. 15, stk. 8 skulle aktiveres.  

• Departementet understregede, at de samlede muligheder skulle afdækkes før artikel 15, stk. 8 

aktiveres. Ændringer skal foretages på myndighedsniveau. Fiskeristyrelsen supplerede, at art. 

15, stk. 8 først kan aktiveres, når kvoten overskrides, hvilket ikke var tilfældet på 

mødetidspunktet.  

 

e. Løbende regulering for kystfisker rationsfiskeriet 

• DSA spurgte, om de resterende mængder, der er tilbage af sild i Skagerrak/Kattegat for fartøjer 

over 17 meter, kan fiskes af fartøjer på under 17 meter.  

• DFPO tilsluttede sig DSAs ønske om flytning af sild. DFPO mente, at det på sigt kan overvejes, 

om det var hensigtsmæssigt, at fordelingen af kvoten var indskrevet i 

reguleringsbekendtgørelsen.  

• DSA spurgte, om sild i vestlig Østersø skulle fiskes som bifangst til brislingefiskeriet, eller om 

en anden model skulle følges.  

• Formanden vil vende tilbage med svar omkring, hvordan bifangstkvoten på sild skal opfanges.  

 

f. Løbende regulering for Mindre Aktive Fartøjer 

• Fiskeristyrelsen orienterede om, at udnyttelsen på jomfruhummer i Skagerrak/Kattegat er på 

95,8 pct. For torsk i Nordsøen oplyste Fiskeristyrelsen, at den afsatte mængde for 2023 ikke 

ville blive opfisket med det nuværende fiskerimønster, og det kunne derfor overvejes at 

rationsmængden blev sat op.  

• DFPO ville gerne forhøje rationsmængden med 20 pct., hvilket nærmede sig Fiskeristyrelsens 

forslag. DFPO ville yderligere gerne foreslå en forhøjelse på 100 pct. af kuller i Skagerrak og 

Kattegat.  

4. Orientering om ny lovgivning 

• Departementet orienterede om revision af kontrolbekendtgørelsen. Orienteringen gav ikke 

anledning til bemærkninger, idet revisionen primært omhandlede sproglige præciseringer, 

samt en bagatelgrænse for registrering af fisk, som hjemtages til eget forbrug.  

• Departementet orienterede om, at den tidsbegrænsede kystfiskerordning blev forlænget et år, 

mens man afventede Fiskerikommissionens anbefalinger.  

• FSK-PO var utilfreds med den foreslåede forlængelse af ordningen, da de ikke mente, at den 

fulgte de politiske intentioner med kystfiskerordningen. FSK-PO nævnte, at modellen for 

kystfiskerordningen et år ikke blev færdigbehandlet af politiske årsager og blev ændret midt i 

året, og spurgte om man kunne genbruge denne model.  

• DFPO syntes, at det var positivt, at man som udgangspunkt får tid til at gennemarbejde en ny 

kystfiskerordning.  

• FSK-PO spurgte om torskene fra ophugningsordningen ville blive tilført næste år, hvilket blev 

bekræftet.  



 

 

4 

• DEP orienterede om genberegning af kvoteandele, og oplyste om, at de regnede med at have 

nyt udkast ud ugen efter mødet, og om konsekvensjusteringer ift. genberegning af 

kvotekoncentration.  

 

5. Garnfiskeri i Aalborg Bugt  

• Departementet orienterede om arbejdet i forbindelse med DTU Aqua’s anbefalinger af et 

bæredygtigt stenbiderfiskeri i danske farvande, og oplyste om, at erhvervet og de grønne 

organisationer var blevet indkaldt til drøftelser på særskilt møde vedrørende dette.  

• FSK-PO ville gerne komme med nogle forslag, da de har arbejdet med deres medlemmer siden 

foråret. FSK-PO havde konkrete forslag, men foreslog at de drøftelser bliver taget til det 

dedikerede møde omkring stenbiderfiskeriet.  

• DFPO ville gerne have materiale udleveret omkring historik og udvikling af stenbiderfiskeriet.  

• FSK-PO supplerede, at formålet var at fremlægge, at erhvervet i fællesskab kommer med inputs 

til den fremtidige forvaltning i området.  

6. Oversigt over fartøjer der har benyttet sig af generationsskifteordningerne  

• Departementet oplyste, hvor mange fiskere der havde benyttet sig af hhv. 

generationsskifteordningen for FKA/IOK lånefisk (syv personer) og 

generationsskifteordningen for sild (ni personer).  

• DPPO spurgte ind til en mere detaljeret gennemgang, hvilket formanden lovede ville blive 

udarbejdet før næste REFU-møde.  

7. Eventuelt  

 
a. Drøftelse af pkt. 2c fra REFU-møde d. 24/8 omkring den politiske intention bag 

ophugningsordningen i Østersøen.  

• Det skulle afklares, om DFPO deler bekymringen, om hvorvidt ophugningsmodellen opnår de 

ønskede politiske intentioner med at få reduceret kapaciteten i Østersøen. 

• FSK-PO mente, at det var problematisk at deres fremsendte bemærkninger ikke var blevet 

medtaget i referatet, og at ministeriets behandling af bemærkningerne havde været 

problematisk. 

• DFPO ville gerne se den plan, man laver for ophugningsordningen, men mente, at man generelt 

kunne være bekymret for, om det ønskede blev opnået.  

• FSK-PO adresserede, at problemet opstår, hvis andre erhvervsorganisationer deler 

bekymringer, der ikke bliver italesat. FSK-PO bruger referatet til formidling til deres 

medlemmer.  

• Departementet ville følge skriftligt op på FSK-POs bekymring. 

 
b. Forsøgsfiskeri i Østersøen 

• DSA oplyste om forsøgsfiskeri i det vestlige Østersø, hvor der er registreret 6 kg. torsk i fiskeri 

på flere tons rødspætte. DSA spurgte om vinterstoppet for torsken kan genovervejes, så 

rødspætterne kan fanges.  

• Departementet svarede, at lukkeperioderne er EU-bestemt. Der har ikke været politisk 

opbakning til at revidere lukkeperioden fra Kommissionens side af.  
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• DSA spurgte, om der kunne indsættes 10 både til forsøgsfiskeri, hvortil departementet svarede, 

at der kunne indsættes maksimalt 6 både til forsøgsfiskeri.  

 

c. Plan for tunfiskeriet 

• Under pkt. 2d spurgte DPPO til en plan for tunfiskeriet. Formanden noterede sig, at erhvervet 

ville forelægge et udkast til en plan for tunfiskeriet, hvorefter arbejdet ville fortsætte.  


